

Obligat de FMI să-și revadă optimismul, Guvernul s-a conformat, iar creșterea economică estimată a scăzut de la 1,8% la 1,6%. Iar asta înseamnă venituri mai mici la buget și astfel Ministerul Finanțelor și-a băgat mâinile adânc în Codul Fiscal și a majorat unele impozite, decizia urmând să aducă aproape două miliarde de lei în plus la buzunarul public, pe prognoza guvernamentală.

Puține companii au scăpat neatinse de măsurile de impozitare ale lui Daniel Chițoiu care a schimbat nivelul veniturilor pentru intrarea în sistemul microîntreprinderilor, de la 100.000 de euro la 65.000 de euro, a introdus măsuri de supraimpozitare pentru companiile energetice – valabile un an, până când vor putea fi crescute redevențele, va impozita agricultorii – ceea ce nu e tocmai rău pentru că agricultura era un domeniu incorect și incomplet fiscalizat.

De asemenea, vor crește accizele pentru bere și va fi devansat cu trei luni calendarul de majorare a accizei la țigarete.

Cea mai mare parte a veniturilor colectate în plus, adică în jur de 0,5% din PIB, va merge către cofinanțarea fondurilor europene, potrivit Ministrului Finanțelor. De asemenea, salariul minim brut pe economie va fi majorat în acest an în două etape, cu 50 lei de la 1 februarie, la 750 lei, iar din luna iulie va urca la 800 lei.

Cum se schimbă Codul Fiscal

Microîntreprinderi

Limita veniturilor obținute pentru care se intră în sistemul microîntreprinderilor devine 65.000 euro;

Schimbarea opțiunii în obligație la plata impozitului pe veniturile microîntreprinderilor pentru firmele care îndeplinesc condițiile la data de 31 decembrie a anului fiscal precedent;

Din februarie 2013, vor plăti impozit pe veniturile microîntreprinderilor și companiile plătitoare de impozit pe profit, care la 31 decembrie 2012 îndeplineau condițiile prevăzute de acest sistem de impunere;

Comaniile care au realizat venituri între 65.001 euro și 100.000 euro și plătesc impozit pe profit păstrează acest regim de impozitare pentru anul 2013;

Firmele nou-înființate sunt obligate să plătească impozit pe veniturile microîntreprinderilor începând cu primul an fiscal.

Impozitul pe profit

Deducerea suplimentară la calculul profitului impozabil pentru activități de cercetare-dezvoltare va crește de la 20%, la 50% din cheltuielile eligibile;

Se introduce obligația completării în registrul fiscal a tuturor veniturilor și cheltuielilor luate în calcul la determinarea profitului impozabil, similar unei evidențe cum a cea contabilă, dar pentru scopuri fiscale;

Se va clarifica modul de regularizare a impozitului pe profit datorat de persoanele juridice străine din transferul titlurilor de participare;

Precizări privind nereportarea creditului fiscal care nu a fost utilizat în anul în care impozitul străin a fost plătit.

Impozitul pe venit

Veniturile din silvicultură și piscicultură intră în sfera celor impozabile și vor fi impuse conform regulilor aplicabile veniturilor din activități independente pentru care venitul net anual se determină în sistem real cu cota de impozit de 16%;

Se vor include în veniturile din salarii sumele reprezentînd salarii diferențe de salarii, actualizarea acestora cu indicele de inflație, și oricîre alte sume stabilite în baza unor hotărîri judecătorești rămase definitive și irevocabile;

Trebuie precizată aplicarea tratamentului fiscal a veniturilor din dividende și pentru veniturile considerate dividende reprezentînd sume plătite de o persoană juridică pentru bunurile sau serviciile furnizate în favoarea unui participant la persoana juridică, dacă plata este făcută de către persoana juridică în folosul personal al acestuia.

Agricultura

Se modifică impozitarea terenurilor agricultorilor persoane fizice. Astfel, acestea va scădea de la 214 lei/hectar, la 85-96,5 lei/hectar în funcție de suprafață. Producătorii de cereale care dețin sub două hectare nu vor fi impozitați, ca și pînă în prezent, cei care dețin între două și cinci hectare vor plăti 96,5 lei, iar proprietarii a mai mult de 50 de hectare de teren vor fi taxați cu aproape 85 lei pe hectar;

Veniturile din creșterea animalelor și valorificarea produselor de origine animală vor fi impozitate cu 16%, impozitul stabilit de organul fiscal competent fiind impozit final;

Agricultorii care dețin maximum 10 ovine și caprine, pînă la trei vaci, șase porci, 100 de păsări sau 100 familii de albine nu vor fi impozitați, de asemenea dacă suprafața cultivată cu plante oleaginoase, cartofi, sfeclă, hamei sau leguminoase e de sub două hectare nu se vor plăti taxe. Pentru pomii fructiferi limita de neimpozitare sunt terenurile de 1,5 hectare, la tutun, viță de vie, un hectar, iar pentru legume cultivate în câmp și spații protejate, flori și plante ornamentale – jumătate de hectar;

Plata impozitului se face în două rate egale, 50% pînă la 25 septembrie inclusiv, iar diferența pînă la 25 noiembrie inclusiv;

Accizele

Accizele pentru bere vor crește de la 0,748 euro/hl/grad Plato la 0,8228 euro/hl/grad Plato. Pentru berea realizată de micii producători, acciza crește de la 0,43 euro/hl/grad Plato la 0,473 euro/hl/grad Plato;

Devansarea cu trei luni a calendarului de creștere a nivelului accizei totale la țigărete, de la 1 iulie la 1 aprilie;

Utilizarea alcoolului etilic scutit de la plata accizelor pentru obținerea băuturilor alcoolice, se va sancționa cu amendă contravențională cuprinsă între 20.000 lei și 100.000 lei;

Supraimpozitarea în energie

Guvernul vrea să introducă un impozit suplimentar pe activitățile cu caracter de monopol natural din sectoarele energiei electrice și a gazului metan, taxa urmand să fie aplicată operatorilor de transport și distribuție începând cu 1 februarie 2013.

Valoarea acestei taxe va fi 0,45 lei/MWh, aplicabilă pentru energia pentru care se aplică tarifele aferente serviciilor de transport energie electrică sau gaze naturale și de 1,25 lei/MWh energiei pentru care se aplică tarifele aferente serviciilor de distribuție energie electrică sau gaze naturale;

Operatorii de distribuție de energie electrică sau gaze naturale cu sun 100.000 de clienți vor fi scutiți de această taxă;

Firmele active în extracția/exploatarea și comercializarea resurselor naturale, altele decât gazele naturale, vor plăti o taxă specială de 0,5% din veniturile luate în calcul la stabilirea cifrei de afaceri, taxa valabilă pentru intervalul februarie 2013-decembrie 2014, după care vor fi majorate redevențele;

Se va introduce o taxă de 60% pe veniturile suplimentare obținute de companiile care extrag și comercializează gaze naturale în România, inclusiv din zona Mării Negre;

Veniturile obținute din această taxă vor fi direcționate către asigurarea ajutoarelor financiare pentru cheltuielile de alimentare cu gaze naturale ale consumatorilor vulnerabili.

** sursa - businesscover.ro